
Záró beszámoló a PKF síremlékavató visszhangjáról 
 
A 2023. április 23-ai eseményt követően érkeztek be az alábbi reakciók, 
visszajelzések: 
 
 
Április 23-án este 
 
Kedves Judit! 
 
Ismételten nagyon köszönöm a meghívást Perczelné Kozma Flóra és 
családja felújított síremlékének átadási ünnepségére. 
Gyönyörű volt, egészen a hatása alatt vagyok. Látszik, hogy nagy 
előkészület előzte meg, szépek voltak a beszédek, a kórusok, énekek, 
tökéletes volt a szervezés, a meghívók. Nem is gondoltam, hogy az 
alkalomból az egész Kozma-parcellát ilyen szépen rendbe hozzák! 
Igazán meg vagyok hatva! Köszönöm, hogy a beszédedben, amely 
kiemelkedően jó volt, rólam is megemlékeztél, nagyon kedves tőled.  
Az ünnepség után végigjártuk a művészettörténész fiúval a kiemelkedő 
személyiségek sírjait, ami újabb szép élmény volt.  
Sajnos utána már nem tudtunk elmenni a fogadásra, amit nagyon 
sajnálunk, de még mindkettőnknek feladataink vannak itthon. 
Még egyszer nagy köszönet és gratuláció! 
Szeretettel: 

 Kovács Péter-Károly 
Kozma Andor dédunokája 

 
 
 
Drága Judit! 
 
Remélem, hogy szerencsésen, lélekben feltöltődve érkeztetek haza. 
Nagyon jó volt együtt dolgozni, nagyon sokat tanultam Tőled! Hálatelt 

szívvel köszönöm a türelmedet, segítségedet.    Öröm és boldogság 

volt megismerni Benneteket, nagyon jó kis csapat vagytok! A tiszteletes 
úr is erdélyi, jó volt megismerkedni vele is és a kedves feleségével is. 
Bízom benne, hogy még mindannyiótokkal találkozunk. A Melinda 
vezette Kör fejleményeiről természetesen tájékoztatunk, tartjuk a 
kapcsolatot. 
Maradok szeretettel, még egyszer köszönve mindent és az ajándékokat 
is! 
Ölellek: 

Tóthné dr. Kolumbán Ottilia 



Április 24-én 
 
Kedves Judit, kedves Tiszteletes Úr! 
  
Szeretettel osztom meg az Éger László által készített remek videót, ami 
méltán tükrözi a lelkületet, amellyel erre az ünnepségre készültünk. 
 
https://www.facebook.com/100039561243309/videos/pcb.139265880819
9109/2383147431851343 
  
Kérlek, továbbítsátok a Kórus minden tagjának, Kriza János főtisztelendő 
úrnak, Kósa-Grimm András Kristóf úrnak a célért való fáradozását 
megköszönve. Mindenkinek. 
Külön köszönöm a rugalmas alkalmazkodást mindannyiótoknak, hogy a 
vasárnapi időpontot elfogadták, példát mutatva ezzel is. Amikor a nemes 
cél érdekében szól a harang, a szolgálatban egy lélekben ott 

vagyunk.     

Hálatelt szívvel és köszönettel, 
Tóthné dr. Kolumbán Ottilia  

Baracska Község alpolgármestere 
 
 

Április 25-én 
  
Kedves Judit! 
 
Köszönjük szépen mi is a kiváló szervezést, igazán méltó 
megemlékezés volt! 
Mi is sajnáljuk, hogy nem tudtunk a faluházi programon részt venni, 
sajnos vissza kellett érnünk Pestre egy további kötelezettségünk miatt. 
Csatoltan küldöm az elhangzott beszédem írásos változatát! 
Köszönjük szépen az emlékplakettet is, várjuk akkor szeretettel itt a 
NÖRI-ben, arra kérném csak, hogy mielőtt bejönne hozzánk, legyen 
szíves felhívni. 
 

https://www.facebook.com/100039561243309/videos/pcb.1392658808199109/2383147431851343
https://www.facebook.com/100039561243309/videos/pcb.1392658808199109/2383147431851343


 
 

Szívélyes üdvözlettel, 
Kósa-Grimm András Kristóf 

NÖRI, Nemzeti Emlékezet Osztálya vezetője 
 
 

Április 27-én 
  
Kedves Judit! 
 
Köszönöm a fotót! Én is nagyon remélem, hogy ami vasárnap elindult, 
annak lesz folytatása. Köszönöm a Flóra-füzeteket, amiből sokat tudunk 
csemegézni és magunkévá tenni. 
Csatolva küldöm a beszédet. 
Szeretettel: 
 

           Mátyás Mária Melinda 
a baracskai Perczelné Kozma Flóra Értékőrző Kör vezetője 

 
 
 
 
 
 
 



Április 28-án 
  
Drága Judit! 
 
Az obeliszk felszenteléséről csak legfelsőbb fokon  szeretnék most egy 
szót leírni. De nem találom. Istennek legyen hála, hogy megajándékozott 
ezzel az ünneppel. Viszont Neked szeretném megköszönni, hisz a Te 
kitartó önzetlen fáradozásod gyümölcse. Nem tudtam betelni sem a 
beszédekkel, sem a szép énekekkel.  Ami különösen tetszett, az a 
karvezetőtök. Három kórust egyidejűleg vezényelni - nos hihetetlen 
tudásáról tanúskodott. Tele volt a lelkem belső örömmel, hogy viszont 
láthattam azokat a régi kedves ismerősöket is. Köszönöm a kedves 
ajándékokat. Az angyalka itt van a nyakamban, a verses könyvbe már 
beleolvastam. Azt kell, hogy mondjam, nagyon jól ismersz, ami az 
ajándékokat illeti. Eszembe jutott, amit "Flóráról " olvastam, hogy mi is 
volt, amiért ő áttért az Unitárius Egyházhoz. Ti mindannyian  mindig 
olyan kedvesek - de ugyanakkor egyszerűek – vagytok, és a szeretet, a 
derű ami árad belőletek, pillanatok alatt elfeledteti az emberrel, azokat a 
lelki sérelmeket, amit itt kapok. Még egyszer 
köszönök Mindannyiótoknak mindent, remélem, a Teremtő még ad egy 
kis időt, hogy viszont láthassalak. 
                                      Sok szeretettel gondolok Reátok !  
                                                             dr. Antal Ida 
                                                             lokálpatrióta 
 
Április 29-én 
 
Kedves Judit! 
 
Írásban is csak az elmondottakat tudom megismételni: csodálatos volt, 
álomszerű a teljes nap. 
Ha bizonyítani tudnánk mi, unitáriusok a lélekvándorlást, akkor 
valószínű, hogy Te vagy Perczelné Kozma Flóra, aki a Te testedben 
született újjá. 
Nagyon támogatom a július végi Flóra napot, csináljuk meg úgy, mint az 
elmúlt időkben! 
Holnap beszéljünk az utómunkálatokról is, ha tudok valamiben 
közreműködni, szívesen teszem. 
Holnapig is ölellek és puszillak:  
                                                Léta Erika 
                      a BBUE Perczelné Kozma Flóra Nőegylet titkára 
 
 



Április 30-án 
 
 Kedves Judit! 
 
Én is sajnálom, hogy végül nem tudtam részt venni az ünnepség után a 
Faluházbeli fogadáson. A temetői séta kissé elhúzódott, de úgy hiszem, 
és a visszaigazolások is ezt igazolták, hogy jól sikerült legalább a 
második része. Az első résznél, ha jól értesültem, sajnos a hangtechnika 
nem volt a legmegfelelőbb, nem lehetett mindent megfelelően hallani.  
Bízom benne, hogy találunk majd olyan újabb alkalmat, mikor 
bepótolhatjuk az ismerkedést egymással és a temetővel is. 
A régi sírok és különösen a Domokos-Kozma-Perczel családok 
síremlékeinek gondozásáról, illetve környezetük rendbetételéről 
beszéltem Mátyás Melindával, az Értékőrző Kör vezetőjével, jó ötletnek 
tartottuk mindketten esetleg az iskolások bevonásával díszcserjék vagy 
fák ültetését e fontos helyszínek méltóbb kiemelésére. Erről még 
ötletelünk a továbbiakban.  
A vörös mészkő anyagú 19. századi kőemlékek megtisztítását, ahogyan 
néhány további mellett Domokos Imre és Szüts Eszter esetében már 
sikerült, szabadidőm függvényében folytatom. Szerencsére drótkefével, 
sima vízzel és szivaccsal is nagyon szép és látványos eredményeket 
lehet elérni. 
 

 

 
 
 

Temetőnkben az okos parcellakő az utcáról nyíló bejárattól rögtön jobbra 
található az út mentén. Valóban megtiszteltetés és nagy öröm, hogy 
országos szinten alig 20 hasonló példa után itt Baracskán is kihelyezésre 
kerülhetett ezen modern, ugyanakkor maradandó tájékoztatási pontok 
egyike.  



 

 
 
Köszönöm az elismerő szavakat helytörténeti írásomért, igyekszem ezt 
az irányt folytatni a továbbiakban, egyúttal gondolkodva a szélesebb 
információmegosztási lehetőségeken is.  
 

Üdvözlettel: 
Somay Nándor 

                                                                             helytörténész 
 
  
Május 2-án 
 
Drága Judit!  
 
Nagy örömömre szolgált, amit küldtél felvételeket. Előző nap "Gyuri” is 
küldött, igy most ismét átélhetem, ami akkor lelkileg érintett.  
Minden kedves unitárius ismerősömet szeretettel  köszöntöm, jó 
egészséget és boldogságot kívánva. Téged Judít, a sok-sok 
fáradozásért, tiszta szívemből ölellek!. 
                                                                                                                             
                                                                     dr. Antal Ida 
 
 
 



Május 4-én 
 
Kedves Judit! 
 
Köszönjük a részletes, mindenre kiterjedő, alapos és színes baracskai 
beszámolót. Sokat dolgozhattál, mire elkészült az anyag. Ahogy 
elolvastam a visszaemlékezést, újra átéltem az eseményt. Kár, hogy egy 
kicsit késtünk. Zsókának egy kicsit keresgélnie kellett a temetőt. 
Ugyanakkor a rendezvény nagy részén jelen voltunk. Tényleg megható 
volt ez az alkalom. Köszönjük mindenkinek a fáradozását, aki e délután 
sikeréhez hozzájárult. A férjem is jól érezte magát. Palinak különösen a 
temető bejárás tetszett, ezért külön köszönjük a fiatalembernek a 
vezetést. A férjem meglepődött, milyen nagy a baracskai sírkert, és 
mennyi híres ember nyugszik benne. Megvallom őszintén, hogy 
eredetileg nem akart velünk tartani, mert úgy gondolta, hogy elsősorban 
az unitáriusoknak kell helyet biztosítani az autókban. A balesetem 
azonban felülmúlta a terveket. A párom azóta nagyon félt, és ahova csak 
lehet, elkísér. Ezúttal tehát beigazolódott a "minden rosszban van valami 
jó" közmondás. Tehát megállapíthatjuk, hogy Pali örült, hogy velünk 
lehetett.  
Reméljük, a jövőben is lesznek hasonló felemelő alkalmak Egyházunk, 
ill. Egyházközségünk életében. Pl. egyszer a kórus tarthatna 
hangversenyt Dunapatajon.  
Még egyszer köszönjük Mindenkinek az előkészítést, közreműködést és, 
nem utolsó sorban, az énekkari szolgálatot.  
Bízva a közeli találkozásban,  
Isten áldjon! 

                                                       
 

 Hegedűsné Pálfi Csilla 
                                               gyülekezeti tag 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



 
2023. április 23. 

A győztesek örömünnepe Baracskán 
(Kidoboló, 2023. május) 

 

 
 

Ez a baracskai kúriájuk kertjében látható család – Perczel Ferenc, 
Kozma Flóra és lányaik: Flóra, Mártha, Judith és Olga – egyértelmű 
győztese volt a múlt vasárnapi síremlékátadó ünnepségnek a helyi 
református temetőben, hiszen közös nyughelyük megújult, megszépült, 
koszorúkkal, virágokkal lett elborítva, és közösségi emlékhellyé 
nemesedett. 
 
 

 



A nap ünnepelt győztese, Flóra apostol asszony, dicséretére szólt 
az ének, a zene, a vers, a köszöntőbeszéd, a lelkes tapsolás. 

  
Győztesnek érezhette magát a Bartók Béla Unitárius Egyházközség 

kis csapata, mely nyolc éve álmodik és küzd azért, hogy érdemdús 
nőegyleti névadójuk ne maradjon egy omladozó sír feledésre ítélt, 
névtelen lakója. 

 
A Miniszterelnökség háttérintézményeként működő Nemzeti 

Örökség Intézete, melynek „kiemelt küldetése a nemzeti emlékezet 
ápolása, a magyar történelmi és kulturális örökség méltó megőrzése, a 
mélyen gyökerező nemzeti identitás erősítése”, szintén győzelmet 
ünnepelhetett, amennyiben tevékenyen hozzájárult múltunk egy 
példamutató alakjának nemzeti Pantheonba emeléséhez. Védett sírja 
ezentúl felszámolási tilalom alatt áll, és zarándokhelyül szolgálhat a jövő 
generációk számára is. A Nemzeti Sírkertben összesen hét védett sírt 
számláló Baracskai Református Temető pedig „okos parcellakövet” 
kapott, hogy aki ide betéved vagy ellátogat, egy telefonos QR-kód 
beolvasásával megismerkedhessen a védett sírokban nyugvók 
élettörténetével. 

 
Így ebben az eseménysorban az abszolút győztes feltétlenül 

Baracska Község, annak minden alulról jövő kezdeményezésre nyitott 
Önkormányzata Szőlősy Attila polgármester úrral és Tóthné dr. Kolumbán 
Ottilia alpolgármester asszonnyal az élen, valamint vegyes összetételű de 
lokálpatrióta szellemiséggel megáldott lakossága, mely a közös célok 
érdekében mindig képes összefogni. 

 
Ennek a tanulságos történetnek nincsenek vesztesei csakis 

győztesei. Saját beszédemben úgy határoztam meg a győzelem feltételeit 
mint kitartás, együttműködés, egymásra figyelés, folyamatos 
munkálkodás ki-ki a maga területén, ami előbb-utóbb meghozza kívánt 
gyümölcsét. A jövőben is sok ilyen győzelmet kívánok mindannyiunknak. 
 



 
 
                                                                         Chehadé-Boér Judit 
                                 a budapesti Bartók Béla Egyházközség presbitere 
 

Kidobolo_2023_04_w

eb_május.pdf  
  
Június 2-án  
 
Kedves Munkatársaim! 
Most pénteken volt a Kossuth rádióban az Unitárius félóra. 
Ebben az adásban hangzott el a Chehadé Boér Judit szervezőnkkel 
készített interjú Perczelné Kozma Flóráról 13:40-től - 13:50-ig: 
 
https://mediaklikk.hu/radio-lejatszo-kossuth/?date=2023-06-02_13-30-
48&enddate=2023-06-02_14-10-00&ch=mr1 
 
vagy itt csak az 
interjú:  https://drive.google.com/file/d/1OdoAfqEpPRdXd36Y7ds2FFem
MXCY0w_z/view?usp=sharing 
 
Üdvözlettel: 
                                                                    Léta Sándor, lelkész 

https://mediaklikk.hu/radio-lejatszo-kossuth/?date=2023-06-02_13-30-48&enddate=2023-06-02_14-10-00&ch=mr1
https://mediaklikk.hu/radio-lejatszo-kossuth/?date=2023-06-02_13-30-48&enddate=2023-06-02_14-10-00&ch=mr1
https://drive.google.com/file/d/1OdoAfqEpPRdXd36Y7ds2FFemMXCY0w_z/view?usp=sharing
https://drive.google.com/file/d/1OdoAfqEpPRdXd36Y7ds2FFemMXCY0w_z/view?usp=sharing


Köszönet minden segítőtársnak, hogy ez a közös vállalkozásunk ilyen 
szépen sikerült. Remélem, az elhintett mag többek lelkében ki fog csírázni, 
és gyümölcsöt terem. 
 
Terveink szerint, július 29-én, szombaton délután 16 órától, Flóra-
napot ünneplünk gyülekezeti termünkben, melyre szeretettel hívjuk és 
várjuk gyülekezeti tagjainkat valamint barátainkat, ismerőseinket 
Budapestről és Baracskáról. Később készül Meghívó is a részletes 
programmal. Aki el tud jönni, máris jelezheti felénk részvételi szándékát a 
szervezés megkönnyítése érdekében.   
 
 Léta Erika         Chehadé-Boér Judit          Zomboriné dr. Pap Zsófia    
                                        

 

 


